
Lp. Wnioskujący
Zapis/paragraf statutu, do 

którego odnosi się propozycja 
Treść uwagi/propozycji Informacja dot. zgłoszonych uwag/propozycji                                 

Aby zwiększyć frekwencję wyborów do członków Rad Osiedli, należy je połączyć np. z wyborami samorządowymi. W orzecznictwie nie ma jednoznacznego stanowiska odnośnie 

dopuszczalności przedłużenia kadencji rady osiedla przez radę 

gminy w trakcie jej trwania.

Aby zwiększyć znaczenie Rad Osiedli, należy zdecydowanie podnieść budżet znajdujący się w gestii Rad, można zacząć od 1% budżetu 

miasta i stopniowo dochodzić do większych kwot.

Nie dotyczy zakresu konsultacji.

 Należy włączyć Rady Osiedli do planowania miasta, czyli do spotkań, na których zapadają najważniejsze decyzje. W jaki sposób to 

zrealizować pozostaje do dyskusji, ale ich głos powinien być dużo bardziej znaczący niż obecnie.

Nie dotyczy zakresu konsultacji.

2.

Mieszkaniec,                        

pismo przesłane pocztą 

elektroniczną w dniu 

20.09.2016

W statucie Osiedla powinien być zapis umożliwiający usunięcie radnego, który nie angażuje się w pracy na rzecz Osiedla oraz nie 

uczestniczy w spotkaniach i sesjach rady. Aktualnie, wystarczy że radny przyjdzie tylko jeden raz na sesję Rady w ciągu pół roku i wówczas 

nic nie można zrobić żeby takiego radnego się pozbyć z Rady. Wielu jest radnych którzy wykorzystują lukę prawną w statucie, chwalą się tym 

że są radnymi i wielkimi społecznikami, a tak naprawdę to swoją “obecnością” tylko utrudniają zebranie quorum na sesję i w ogóle nie 

angażują się w pracach Rady.

Kryterium "nie angażowania się" jest nieostre i niezdefiniowane. 

Stopień angażowania się radnego w prace Rady byłby bardzo 

trudny do jednoznacznej oceny.

W zakresie przepisów o 

nadzorze nad działalnością 

organów osiedla do obecnie 

obowiązujących przepisów 

prawa 

– ten punkt nie powinien podlegać konsultacjom ogólnomiejskim. Zmiany powinny być wprowadzone z mocy obowiązującego prawa. Zgodnie z § 43. 1.  Statutu Osiedla: Zmiany Statutu Osiedla 

dokonuje Rada Miejska na wniosek Rady bądź z własnej 

inicjatywy po konsultacji z mieszkańcami Osiedla w trybie i na 

zasadach określonych uchwałą Rady Miejskiej

Przepisów dotyczących zarządu 

tymczasowego osiedla 

– na podstawie Statutu Osiedla Jeżyce z Poznania (Uchwała Nr LXXVI/1153/V/2010 Rady Miasta Poznania z dnia 31 sierpnia 2010 r.), 

„Dział VII  Zakres i formy kontroli oraz nadzoru organów miasta nad organami Osiedla; 

par 40, 

pkt 1. W razie powtarzającego się naruszenia prawa przez Radę, Rada Miasta z własnej inicjatywy lub na wniosek Prezydenta może w 

drodze uchwały rozwiązać Radę.

Pkt.2. Jeżeli powtarzającego naruszenia prawa dopuszcza się Zarząd, Prezydent wzywa Radę do zastosowania niezbędnych środków, a 

jeżeli wezwanie nie odnosi skutku, występuje do Rady Miasta o rozwiązanie Rady.

Pkt.3. w przypadku powtarzającego się naruszenia prawa przez Radę i Zarząd stosuje się odpowiednio postanowienia pkt.1.

Pkt.4. Rada Miasta z własnej inicjatywy lub na wniosek Prezydenta może wyznaczyć osobę, która do czasu wyborów nowych organów 

Osiedla będzie realizowała w ustalonym zakresie podjęte przez organy Osiedla zadania i zobowiązania. „

Uwaga częściowo uwzględniona w projekcie Komisji Partycypacji 

Społecznej i Osiedli (dalej Komisji). W  pozostałym zakresie 

uwaga możliwa do uwzględnienia przy jednoczesnej zmianie 

przepisów § 61 Statutu Wrocławia.  Procedura zmiany Statutu jest 

długotrwała z powodu konieczności uzyskania opinii Prezesa 

Rady Ministrów.

Przepisów dotyczących 

zwoływania i prowadzenia obrad 

rady 

– przepisy  w obowiązujących statutach Osiedli Wrocławia są wystarczające, podane w Części III Władze Osiedla; Rozdziale 1  Rada, 

Przepisów dotyczących wyboru 

Zarządu Osiedla przez Radę 

oraz wyborów przedterminowych 

– przepisy w obowiązujących statutach Osiedli Wrocławia są wystarczające, podane w Części III Władze Osiedla, Rozdziale 4 Zarząd ,

Ordynacji wyborczej do Rad 

Osiedli 

– przepisy w obowiązujących statutach Osiedli Wrocławia są wystarczające. Ostatnia nowelizacja została przyjęta Uchwałą Nr XVIII/366/15 

Rady Miejskiej Wrocławia z dnia 26 listopada 2015 roku (sic!). 

Mieszkaniec Osiedla Gaj, 

pismo przesłane pocztą 

elektroniczną w dniu 

19.09.2016

3.

Przewodnicząca Zarządu 

Osiedla Maślice,                                  

pismo przesłane pocztą 

elektroniczną w dniu 

22.09.2016

Konsultacje społeczne w sprawie zmian w statutach osiedli 19 września - 10 pażdziernika 2016

Przedmiotem konsultacji były zmiany w statutach jednostek pomocniczych Miasta  - Osiedli w zakresie:

1) przepisów o nadzorze nad działalnością organów osiedla

2) przepisów dotyczących zarządu tymczasowego osiedla

3) przepisów dotyczących zwoływania i prowadzenia obrad rady 

4) przepisów dotyczących wyboru zarządu osiedla przez radę oraz wyborów przedterminowych

5) ordynacji wyborczej do rad osiedli 

Celem konsultacji społecznych było zasięgnięcie opinii mieszkańców i zebranie uwag w sprawie wprowadzenia zmian w statutach osiedli.

II. Sposób przeprowadzenia konsultacji

Konsultacje społeczne w sprawie zmian w statutach osiedli przeprowadzono w okresie od 19 września do 10 października 2016 roku. Udział w konsultacjach zapewniono poprzez:

• przesłanie informacji o konsultacjach za pośrednictwem Biura Rady Miejskiej do wszystkich jednostek pomocniczych Miasta – Osiedli;

• umieszczenie informacji o konsultacjach o w Biuletynie Informacji Publicznej Urzędu Miejskiego Wrocławia na stronie internetowej www.wroclaw.pl, w serwisach społecznościowych; przesłanie informacji o konsultacjach za pośrednictwem Biura ds. Partycypacji Społecznej do 

mediów;

Przewidziano możliwość składania pisemnych opinii i uwag na adres: Biuro Rady Miejskiej Wrocławia, Sukiennice 9, 50-107 Wrocław z dopiskiem: KONSULTACJE, a także pocztą elektroniczną na adres: brm@um.wroc.pl;

Przeprowadzono dwa otwarte spotkania z mieszkańcami w dniach: 23 września 2016, godz. 17.00, Sukiennice 9, sala sesyjna oraz 27 września 2016, godz. 17.00, Barbara-infopunkt, ul. Świdnicka 8c.  

III. Raport z przeprowadzonych konsultacji

Zestawienie uwag i propozycji przesłanych pocztą i zgłoszonych podczas otwartych spotkań z mieszkańcami przedstawiono w tabeli załączonej poniżej.

1.



Szkoda, że konsultacje nie dotyczą spraw istotnych, jak:

- Zakres zadań przekazanych Osiedlu oraz sposób ich realizacji,

- Zarządzanie mieniem i gospodarka finansowa Osiedla.

Dobrym przykładem są zapisy  Statutów Osiedli Poznania, w załączeniu. Warto się zapoznać i przenieść na grunt Wrocławia.

Nie dotyczy zakresu konsultacji.

3.

Przewodnicząca Zarządu 

Osiedla Maślice,                                  

pismo przesłane pocztą 

elektroniczną w dniu 

22.09.2016



Poniżej zaprezentowane uwagi dotyczące statutów Rad Osiedli zgłaszam do rozważenia

i ewentualnego wdrożenia na podstawie ponad rocznej współpracy z Radą Osiedla

Maślice, jako mieszkaniec oraz działacz NGO (Fundacja Ekopotencjał – Przestrzeń

Możliwości).

Zespoły Robocze

§1

1. Rada może powoływać stałe i doraźne (w tym na wniosek mieszkańców) zespoły

robocze ustalając ich przedmiot działania oraz skład osobowy.

2. Zespół roboczy może liczyć od 2 do 4 radnych.

3. Członkiem zespołu mogą zostać mieszkańcy Osiedla, którzy wyrażą pisemną zgodę

i chęć na uczestnictwo w pracach Zespołu.

4. Przewodniczącym zespołu roboczego może być każdy jego członek, który wybierany

jest na pierwszym spotkaniu.

5. Zespoły robocze mogą przygotowywać inicjatywy uchwałodawcze we własnym

zakresie, które przedstawiane są odpowiedniej komisji lub bezpośrednio na

posiedzeniu Rady Osiedla.                                                                                                                                                           

§2 1. Posiedzeniom zespołu roboczego przewodniczy przewodniczący.

2. Posiedzenia są protokołowane przez członka zespołu wskazanego przez

przewodniczącego zespołu.

3. Protokoły po zatwierdzeniu na kolejnym spotkaniu zespołu roboczego są

przekazywane Sekretarzowi celem ich dołączenia do dokumentacji działalności

Osiedla w kadencji.

Nie dotyczy zakresu konsultacji.

Komunikacja

§1

1. Każdy członek Rady Osiedla na początku kadencji ma obowiązek przejść szkolenie

z komunikacji społecznej w tym z social mediów, które organizowane jest przez

wskazaną przez Radę Miasta Wrocławia instytucję/organizację.

2. Obowiązkowe prowadzenie strony internetowej przez każdą Radę Osiedla przy

ewentualnym wsparciu działu informatycznego z UM Wrocław.

3. Obowiązkowe prowadzenie kont społecznościowych (facebook, twitter) przez każdą

Radę Osiedla w celu bezpośredniej komunikacji z mieszkańcami.

4. Obowiązkowe przekazywanie informacji w formie elektronicznej (na elektroniczną

skrzynkę pocztową Rad Osiedli) przez UM Wrocław dotyczące wszelkiego typu

działań, inwestycji itp., prowadzonych w granicach Osiedla, o których ma wiedzę UM

Wrocław.

Nie dotyczy zakresu konsultacji.

w §38 proponuję wykreślić słowa „wykonaniu planu finansowego”. W obecnych uwarunkowaniach WCRS - prowadząc księgowość Osiedli - 

na bieżąco nadzoruje wykonanie planu finansowego.

Rada Miejska, w tym Komisja merytoryczna powinna mieć ogólną  

informację na temat wykonania planu finansowego Osiedla.

W §39 proponuję dodać dwa nowe ustępy: 

„6. W razie stwierdzenia wystąpienia w uchwale organu Osiedla oczywistych omyłek pisarskich lub wskazania błędnej podstawy prawnej 

jednostka zwraca ją niezwłocznie Radzie wraz ze stosownym wnioskiem celem sprostowania stwierdzonych usterek.

7. W razie niestwierdzenia wad prawnych otrzymanej uchwały organu Osiedla jednostka przekazuje ją niezwłocznie właściwemu organowi 

Miasta celem załatwienia sprawy zgodnie z kompetencjami.”

W zakresie omyłek pisarskich, Jednostka w praktyce stosuje 

proponowane rozwiązania. W zaresie błędnej podstawy - takie 

uchybienie jest podstawą do wszczęcia działań nadzorczych.

Nieco z innej części statutu, ale w podobnej tematyce: w §33 ust. 1 proponuję wykreślenie słów „wskazanym uchwałą Rady” (decyzje trzeba 

podejmować czasem szybko, a w przypadku nieobecności wskazanego członka Zarządu konieczne byłoby zwoływanie sesji Rady) lub 

zastąpienie „członka Zarządu wskazanego uchwałą Rady” Skarbnikiem Osiedla (osoba w teorii najlepiej orientująca się w kwestiach 

majątkowych Osiedla).

Nie dotyczy zakresu konsultacji.

Ciekawą koncepcją, pojawiającą się w dyskusji, jest przeniesienie uprawnień

do badania zgodności uchwał RO z prawem powszechnie obowiązującym na jakiś organ profesjonalny (oddelegowany do tych zadań 

prawnik lub administratywista - urzędnik). Pozwoliłoby to na zajęcie się tematem przez osoby kompetentne w miejsce komisji złożonej w 

dużej mierze z ludzi przypadkowych niedysponujących wiedzą niezbędną do zajmowania się tego typu kwestiami. Ponadto organ taki mógłby 

zajmować się sprawami na bieżąco, podczas gdy komisja Rady Miejskiej spotyka się w trybie comiesięcznym, tj. w wielu przypadkach dalece 

niewystarczającym. Kuriozalne w tym kontekście jest to, że RO lub Zarząd Osiedla zbiera się

z częstotliwością dopasowaną do potrzeb, zaś komisja Rady Miejskiej bez względu

na okoliczności zgodnie z kalendarzem.

Jednostka obsługująca Osiedla prowadzi także obsługę prawną. 

Komisja Statutowa każdorazowo posiłkuje się opinią radcy 

prawnego. Propozcja zasadna w zakresie możliwości przekazania 

kompetencji nadzorczych Prezydentowi. Uwaga możliwia do 

uwzględnienia przy jednoczesnej zmianie przepisów § 61 Statutu 

Wrocławia.  Procedura zmiany Statutu jest długotrwała z powodu 

konieczności uzyskania opinii Prezesa Rady Ministrów 

Mieszkaniec oraz działacz 

NGO,                                     

pismo przesłane pocztą 

elektroniczną w dniu 

23.09.2016

Przepisów o nadzorze nad 

działalnością organów osiedla

4.

Radny Rady Osiedla 

Powstańców Śląskich, 

pismo przesłane pocztą 

elektroniczną w dniu 

25.09.2016 

5.



Należałoby odstąpić od zaliczkowego wypłacania środków Radom. Zarząd Osiedla powinien mieć swobodny dostęp do środków finansowych 

Osiedla bez konieczności zmagania się ze zbędną biurokracją oraz niepotrzebnego fatygowania się do WCRS. Kontrola finansów może być 

prowadzona przez magistrat w oparciu o podgląd konta bankowego (w przypadku formy bezgotówkowej). Zarząd RO comiesięcznie 

przekazywałby opłacone faktury. Można również wypłacić środki w gotówce, w celu bezpieczeństwa w kwotach kwartalnych. 

Nie dotyczy zakresu konsultacji.

W § 26 ust. 1 proponuję słowa „od dnia ogłoszenia wyników wyborów Rady” zastąpić słowami „od dnia, w którym odbyła się pierwsza sesja 

nowo wybranej Rady” - wydłuży to okres, który Rada ma na wybranie Zarządu (wyeliminowanie straty czasu powodowanej rozwiązaniami 

przewidywanymi przez § 14 ust. 2). 

Propozycja przyjęta i uwzględniona w projekcie Komisji.

W § 26 proponuję dodać ust. 1a w treści:

„Za skuteczny wybór Zarządu należy uznać również wybór wyłącznie Przewodniczącego Zarządu. W przypadku takim Rada uzupełnia skład 

Zarządu

w terminie 30 dni od dnia wyboru Przewodniczącego Zarządu.”                                                                                                      

Wprowadzenie tego ustępu wymaga dostosowania treści ust. 2 („o którym mowa

w ust. 1 lub 1a”) oraz § 27 ust. 7 (Przepis § 26 ust. 1a, 2 i 3 stosuje się odpowiednio).

Komisja proponuje zniesienie obowiązku rozwiązania Rady w 

przypadku uchybienia terminowi 30 dni, pozostawiając jednak taką 

możliwość W związku z tym wprowadzenie proonowanych 

rozwiązań nie jest konieczne.

W § 26 ust. 2 proponuję sformułowanie „Rada Miejska rozwiązuje Radę” doprecyzować w następujący sposób: „Rada Miejska na swej 

najbliższej sesji rozwiązuje Radę”.

Komisja proponuje zniesienie obowiązku rozwiązania Rady w 

przypadku uchybienia terminowi 30 dni, pozostawiając jednak taką 

możliwość W związku z tym wprowadzenie proonowanych 

rozwiązań nie jest konieczne.

I już bardziej dywagacyjnie:

Zapisy statutu dotyczące powołania zarządu tymczasowego są na tyle lakoniczne,

że właściwie ciężko się do nich odnieść. Warto byłoby wskazać, że przynajmniej część tego organu powinna wywodzić się spośród 

wybranych uprzednio radnych. Niedopuszczalnym powinno być, aby zarząd tymczasowy składał się wyłącznie z przedstawicieli Miasta, gdyż 

nazbyt często interesy Miasta są rozbieżne, a wręcz sprzeczne z interesami mieszkańców. Warto również ograniczyć działalność zarządu 

tymczasowego jedynie do czynności niezbędnych dla zachowania w stanie niepogorszonym majątku Osiedla. Zarząd tymczasowy winien być 

także zobowiązany do umożliwienia dalszego funkcjonowania inicjatywom towarzyszącym przy samorządzie Osiedla – w szczególności kluby 

seniora, chóry, kółka zainteresowań, kluby sportowe oraz świetlice środowiskowe zgodnie z przyjętym uprzednio planem finansowym oraz 

realizowanymi wnioskami o dofinansowanie zadań społecznych

(z uwzględnieniem wydatkowania w pierwszej kolejności środków pochodzących z wszelkich dotacji). Ponadto jeżeli okres funkcjonowania 

zarządu tymczasowego przypadałby

na przełom lat budżetowych, środki niewykorzystane w roku kończącym się winny zostać doliczone do środków przewidzianych na rok 

następny.

Komisja proponuje usczegółownie zapisów doyczących Zarządu 

Tymczasowego poprzez doprocyzowanie jego kompetencji.

Ciekawa jest przewijająca się w dyskusji koncepcja zastąpienia zarządu tymczasowego komisarzem. Pozwoliłoby to na całkowitą 

personalizację odpowiedzialności za dokonywane posunięcia.

I już zupełnie przewrotnie: ja proponowałbym, aby w przypadku niepowołania zarządu

w terminie statutowym Rada nie podlegała rozwiązaniu. Sugeruję rozwiązanie jak poniżej:

Ust. X. W razie przekroczenia terminu, o którym mowa w ust. 1, Rada Miejska na swej najbliższej sesji powołuje Zarząd 

tymczasowy/komisarza na okres trzech kolejnych miesięcy kalendarzowych.

Ust. Y. W celu sprawowania kontroli nad działalnością Zarząd tymczasowy/komisarza Przewodniczący zwołuje co najmniej jedną sesję Rady 

w każdym z miesięcy wskazanych

w ust. X., z czego w ostatnim z miesięcy sesja zwoływana jest na ostatni dzień roboczy tego miesiąca.

Ust. Z. Na każdej z sesji wskazanych w ust. Y. Rada może dokonać wyboru Zarządu.

W przypadku niedokonania wyboru Zarządu na żadnej z poprzednich sesji Przewodniczący umieszcza punkt dotyczący wyboru Zarządu w 

porządku obrad sesji zwoływanej na ostatni dzień roboczy trzeciego miesiąca funkcjonowania miesiąca.

Ust. A. Zarząd tymczasowy/komisarz ustępuje z chwilą wyboru Zarządu.

Ust. B. W przypadku niedokonania wyboru Zarządu w terminie wskazanym w ust. X Rada Miejska na swej najbliższej sesji rozwiązuje Radę i 

zarządza wybory przedterminowe

w Osiedlu w terminie nie dłuższym niż 3 miesiące od dnia podjęcia uchwały o rozwiązaniu Rady

Proponowane rozwiązanie ma za zadanie przede wszystkim ograniczenie kosztów przeprowadzenia ponownych wyborów. Trzymiesięczny 

okres umożliwi ponadto nowo wybranym radnym poznanie się. Trudno bowiem oczekiwać, aby grupa nieznanych sobie wcześniej osób (a 

przecież taka sytuacja jest możliwa), spotykając się po raz drugi w życiu, mogła dokonać w pełni świadomego wyboru Zarządu (nie mówiąc 

już o zaproponowaniu przez Przewodniczącego Zarządu kolejnych czterech kandydatur na członków).

Komisja proponuje zniesienie obowiązku rozwiązania Rady w 

przypadku uchybienia terminowi 30 dni, pozostawiając jednak taką 

możliwość W związku z tym wprowadzenie proonowanych 

rozwiązań nie jest konieczne.

W § 15 ust. 1 i 2 po słowie „Przewodniczący” proponuję dodać „lub w razie jego nieobecności Wiceprzewodniczący” – gwarantuje to 

możliwość zwołania sesji nawet podczas nieobecności Przewodniczącego (obecnie w statucie jest to ewidentna luka). 

Uwaga uwzględniona w projekcie Komisji.

W § 15 ust. 1 po słowie „lub” proponuję dodać „w razie jego nieobecności” – podkreślenie pierwszeństwa Przewodniczącego, zapis taki 

stałby się również jednolity z zapisem § 16 ust. 3;

Uwaga uwzględniona w projekcie Komisji.

Przepisów o nadzorze nad 

działalnością organów osiedla

Przepisów dotyczących wyboru 

zarządu osiedla przez radę oraz 

wyborów przedterminowych 

przepisów dotyczących zarządu 

tymczasowego osiedla

Przepisów dotyczących 

zwoływania i prowadzenia obrad 

rady 

Radny Rady Osiedla 

Powstańców Śląskich, 

pismo przesłane pocztą 

elektroniczną w dniu 

25.09.2016 

5.



W § 14 ust. 8 po słowach „do prowadzenia obrad” dopisać „spośród członków Rady po zasięgnięciu opinii Zarządu” – zachowanie 

autonomicznego charakteru samorządów osiedlowego i gminnego. Dopuszczam także możliwość wskazania najstarszego radnego (o ile nie 

zasiada w Zarządzie), co byłoby jednolite z zapisami dotyczącymi pierwszego posiedzenia Rady.

Obecny zapis nie wyklucza wskazywania członków Rady do 

prowadzenia obrad.

W § 15 po ust. 2 proponuję dodać ust 2a w brzmieniu:

„O terminie sesji Przewodniczący informuje radnych osobiście, telefonicznie, pisemnie, przy pomocy instrumentów komunikacji elektronicznej 

lub w inny zwyczajowo przyjęty w danej Radzie sposób.”                                                                                                                Obecnie 

brak zapisu regulującego tę kwestię stanowi znaczącą lukę proceduralną.

Uwaga uwzględniona w projekcie Komisji.

W § 15 po ust. 2 proponuję dodać ust 2b w brzmieniu:

„Kwestia wymagająca podjęcia uchwały może zostać włączona do porządku obrad pod warunkiem przedstawienia przez uprawnionego 

wnioskodawcę pisemnego projektu uchwały w terminie co najmniej 5 dni przed terminem zwołania sesji. Projekt uchwały zgłoszony bez 

zachowania wskazanego terminu może być rozpatrzony dopiero na następnej sesji Rady. Niedopuszczalne jest głosowanie nad uchwałą 

przedstawioną jedynie ustnie podczas sesji Rady.”                                                                                                                                                  

Obecnie jest to dość częsty problem – w trakcie sesji pojawia się jakaś „wrzutka” i zostaje przegłosowana przez radnych. Po pierwsze radni 

nie mają czasu na rzetelne zapoznanie się z projektem uchwały. Po drugie stanowi to duży problem dla Przewodniczącego, który musi ustne 

– usłyszane jednorazowo – stanowisko ubrać w formę przewidzianą przez technikę legislacyjną. Prowadzi to do konfliktów typu „nie o to mi 

chodziło”, „źle mnie Pan zrozumiał”, „przekręcił Pan moje słowa”.

Przyjęcie proponowanych rozwiązań mogłoby pozbawić Radę 

możliwości swobodnego kształtowania porządku obrad. Przez co, 

ze względów proceduralnych, nie mogłyby być rozpatrywane pilne 

projekty uchwał, a działanie Rady zostałoby spowolnione.

W § 15 ust. 6 po zdaniu pierwszym proponuję dodać zapis „Ustępu nie stosuje się w przypadku, gdy do zakończenia sesji pozostało 

zrealizowanie punktów porządku obrad wymienionych w § 16 ust. 1 pkt 5-8.” – te punkty porządku obrad mają charakter czysto techniczny, 

nie wymagają podejmowania uchwał. Przerywanie sesji i próba dokończenia jej w innym terminie byłaby więc niezgodna z zasadą ekonomiki 

działania. Rodziłoby też szereg wątpliwości co do terminów na przekazanie uchwał już podjętych.

Uwaga uwzględniona. Komisja proponuje w projekcie, aby obrady 

Rady mogły się odbywać także przy braku kworum. Brak kworum 

powoduje jednak niemożności podejmowania uchwał. Analogiczne 

rozwiązanie obowiązuje w przypadku Rady Miejskiej Wrocławia.

W § 16 po ust. 6 proponuję dodać ust 7 w brzmieniu:

„W przypadku niewywiązania się przez Przewodniczącego z obowiązku wskazanego w ust. 6 w terminie 10 dni od podjęcia uchwał, uchwały 

te sporządza i podpisuje Przewodniczący Zarządu.”                                                                                                                                  

Rozwiązanie awaryjne na wypadek braku współpracy ze strony Przewodniczącego. Pozwala zachować statutowy termin przekazania 

podjętych uchwał Miastu w terminie 14 dni.

Komisja rozważy, aby uchwały mógł podpisywać także 

Wiceprzewodniczący Rady.

Należy zgodzić się z postulatem uproszczenia wyborów do Rad Osiedli od strony organizacyjnej (eliminacja zbędnych szczebli). Są to jednak 

kwestie techniczne, które winny zostać dopracowane przez MBW.

Zgodnie z § 43. 1.  Statutu Osiedla: Zmiany Statutu Osiedla 

dokonuje Rada Miejska na wniosek Rady bądź z własnej 

inicjatywy po konsultacji z mieszkańcami Osiedla w trybie i na 

zasadach określonych uchwałą Rady Miejskiej

W § 37 z indeksem 8 ust. 1 należy wskazać termin (minimum 80 dni przed wyborami) w jakim Miejska Komisja Wyborcza zwraca się do Rady 

o opinię w sprawie podziału osiedla na okręgi wyborcze.

Komisja proponuje w projekcie, aby najpóźniej w 50 dniu przed 

dniem wyborów, Miejska Komisja Wyborcza, po konsultacji z 

Komisją Rady Miejskiej właściwą do Rad Osiedli, ustaliła granice i 

numery okręgów wyborczych, granice i numery obwodów 

głosowania, liczbę radnych wybieranych w poszczególnych 

okręgach oraz wyznaczyła siedziby komisji obwodowych. W 

przypadku, gdy do 50 dnia przed dniem wyborów Komisja nie 

przedstawi swojej opinii, powyższe ustalenia podejmuje się bez 

konsultacji.

Zapis § 37 z indeksem 9 ust. 2 jest dalece bardziej rygorystyczny niż zapisy Kodeksu wyborczego, tj. aktu prawa o dalece większej 

doniosłości i znaczeniu ustrojowym. W przypadku wyborów prezydencki, parlamentarnych czy samorządowych do stworzenia takiego 

obwodu wystarczające jest zamieszkanie przez 15 osób, zaś ordynacja wyborcza do RO winduje tę liczbę do niebotycznych stu 

mieszkańców.

Zgodnie Art.  35. ustawy o samorządzie gminnym organizację i 

zakres działania jednostki pomocniczej określa rada gminy 

odrębnym statutem. Statut jednostki pomocniczej określa w 

szczególności m.in.zasady i tryb wyborów organów jednostki 

pomocniczej. Wskazany przepis stanowi samodzielną podstawę 

do regulowania kwestii dot. zasady i tryb wyborów organów 

jednostki pomocniczej, nie obliguje do stosowania reguł 

określonych w kodeksie wyborczym. Należy mieć na względzie 

koszt utworzenia obwodu.

Ordynacji wyborczej do Rad 

Osiedli 

Przepisów dotyczących 

zwoływania i prowadzenia obrad 

rady 

Radny Rady Osiedla 

Powstańców Śląskich, 

pismo przesłane pocztą 

elektroniczną w dniu 

25.09.2016 

5.



Wymaga rozważenia, czy nie powinny zostać ujednolicone z Kodeksem wyborczym zapisy dotyczące urn (przezroczyste). Urny przezroczyste zakupione zostały - zgodnie z przepisami art. 

41a Kodeksu wyborczego oraz uchwały Państwowej Komisji 

Wyborczej z dnia 21 marca 2016 r. - do przeprowadzenia 

głosowań powszechnych i są finansowane z dotacji Krajowego 

Biura Wyborczego. 

Zgodnie ze wzorem określonym ww. uchwałą i wytycznymi 

Państwowej Komisji Wyborczej, urny te są wykonane z 

poliwęglanu litego bez możliwości składania o wymiarach:

- wysokość – 100 cm, 

- szerokość przednia/górna krawędź (100 cm),

- szerokość przednia/podstawa (92 cm), 

- szerokość boczna/górna krawędź (88 cm), 

- szerokość boczna/podstawa (80 cm).

Koszt urny przezroczystej to ok. 800 zł, a waga (pustej urny) ok. 

20 kg. Wybory do rad osiedli są wyborami lokalnymi, pokrywanymi 

w 100% z budżetu gminy. Ponadto argumentem za 

niekorzystaniem z tak dużych urn jest rozmiar i liczba kart do 

głosowania. W wyborach do rad osiedli liczba i rozmiar kart jest 

znacząco mniejsza niż w głosowaniach powszechnych. To karty o 

rozmiarze maks. A-4 jednostronicowe, a w wyborach 

powszechnych są to karty wielostronicowe zbroszurowane i 

dlatego PKW zadecydowała o tak dużych gabarytowo urnach. 

Waga kart do głosowania w wyborach do rad osiedli to ok. 1 - 2 

kg na obwód. Użytkowanie tej urny dla tak małej objętości kart jest 

niecelowe i nieuzasadnione. 

Należy rozważyć możliwość zgłaszania za jednym zamachem całej listy kandydatów w ramach jednego komitetu wyborczego – również 

dopuszczenie jednej listy poparcia dla całej listy kandydatów.

W projekcie Komisji istnieje możłiwość poparcia większej liczby 

kandydatów przez te same osoby. Wzór zgłoszenia jednego lub 

wiekszej liczby kandydatów określi Miejska Komisja Wyborcza.

Ordynacji wyborczej do Rad 

Osiedli 

Należy wprowadzić głosowanie elektroniczne, pozwoli to na udział w głosowaniu osób, które nie mogą przyjść do lokalu wyborczego i w 

efekcie powinno przyczynić się do poprawy frekwencji wyborczej

Wprowadzenie głosowania elektronicznego nie jest możliwe ze 

względów technicznych.

W zakresie przepisów o 

nadzorze nad działalnością 

organów osiedla do obecnie 

obowiązujących przepisów 

prawa 

Problemem nie jest kwetsia nadzoru ze strony Rady Miejskiej lecz to w jaki sposób podejmowane są uchwały przez organy osiedla. Dlatego 

należy wprowadzić szkolenia oraz fachową pomoc ze strony urzędników w zakresie przygotowywania projektów uchwał

§ 41. Statutu Osiedla: Obsługę finansową, techniczną i 

administracyjną Osiedla wykonuje jednostka organizacyjna Miasta 

wskazana przez Prezydenta.

Chciałbym zapytać, dlaczego nie rozmawiamy o przeniesieniu kompetencji na dół do Rad Osiedli. Dlaczego nie przewidujemy rozmowy na 

temat zwiekszenia środków dostępnych dla Rad Osiedli w roku. 

Nie dotyczy zakresu konsultacji.

Chciałbym wyrazić zdumienie, że mieszkańcy mają debatować nad tym ilu ma być komisarzy, jak powinno się zwoływać zarząd tymczasowy 

albo jak powinno się zwoływać i prowadzić obrady Rady Osiedla. Myślę, że będą również przeprowadzone, na tej samej zasadzie, 

konsultacje społeczne w sprawie prowadzenia pierwszego posiedzenia nowo wybranej Rady Miejskiej. Chętnie będę uczestniczył w takich 

konsultacjach. Mówiąc serio, mam wrażenie, że Państwo kompromitujecie ideę konsultacji społecznych oraz rad osiedli.    

Zgodnie z § 43. 1.  Statutu Osiedla: Zmiany Statutu Osiedla 

dokonuje Rada Miejska na wniosek Rady bądź z własnej 

inicjatywy po konsultacji z mieszkańcami Osiedla w trybie i na 

zasadach określonych uchwałą Rady Miejskiej

Cchciałbym prosić o wskazanie przepisu, którym się Państwo posiłkowaliście np. z kodeksu wyborczego, bądź ustawy wyższej odnośnie 

propozycji nieprzeprowadzania wyborów w sytuacji, gdy liczba kandydatów jest równa liczbie miejsc. W mojej ocenie jest to niezgodne z 

kodeksem wyborczym.

Zgodnie Art.  35. ustawy o samorządzie gminnym organizację i 

zakres działania jednostki pomocniczej określa rada gminy 

odrębnym statutem. Statut jednostki pomocniczej określa w 

szczególności m.in.zasady i tryb wyborów organów jednostki 

pomocniczej. Wskazany przepis stanowi samodzielną podstawę 

do regulowania kwestii dot. zasady i tryb wyborów organów 

jednostki pomocniczej, nie obliguje do stosowania reguł 

określonych w kodeksie wyborczym. Sam kodeks nie znajduje 

zastosowania do wyborów organów jednostek pomocniczych 

gminy. Dlatego zarzut naruszenia Kodeksu wyborczego nie 

znajduje uzasadnienia. 

Ordynacji wyborczej do Rad 

Osiedli 

Przewodniczacy Zarządu 

Osiedla Huby,                         

na spotkaniu 

konsultacyjnym w dniu 

23.09.2016
6.

7.

Radny Rady Osiedla 

Powstańców Śląskich, 

pismo przesłane pocztą 

elektroniczną w dniu 

25.09.2016 

Członek Zarządu Osiedla 

Gaj,                                       

na spotkaniu 

konsultacyjnym w dniu 

23.09.2016

5.



Dlaczego Rady Osiedli nie otrzymały propozycji zmian na piśmie. Celem ogłoszonych przez RMW konsultacji było zasięgnięcie 

opinii mieszkańców i zebranie uwag, które będą mogły zostać 

wykorzystane przez Komisję Partycypacji Społecznej i Osiedli 

Rady Miejskiej Wrocławia do przygotowania projektu uchwały w 

sprawie zmian w statutach osiedli. Opracowany projekt uchwały 

będzie następnie procedowany przez Radę Miejską Wrocławia. 

Planowany jest kolejny etap konsultacji.

8.

Przewodniczący Zarządu 

Osiedla Borek,                   

na spotkaniu 

konsultacyjnym w dniu 

23.09.2016

Problematyka konsultacji jest marginesowa, techniczna. Tematem konsultacji powinno być to, o jakie zagadnienia rozszerzyć kompetencje 

Rad Osiedli, wtedy nie byłoby problemu z liczbą kandydatów w wyborach do Rad Osiedli. Byłby natłok kandydatów, bo Rady Osiedli w swoich 

środowiskach mogłyby coś zrobić i coś by znaczyły. Bez tego to jest tylko taki parawan konsultacyjny.

Nie dotyczy zakresu konsultacji.

9.

Przewodniczący organów 

Osiedla Osobowice-

Rędzin,                                 

na spotkaniu 

konsultacyjnym w dniu 

23.09.2016

Przepisów dotyczących wyboru 

zarządu osiedla przez radę oraz 

wyborów przedterminowych 

przepisów dotyczących zarządu 

tymczasowego osiedla

W kwestii zarządu tymczasowego § 26. 2. W razie przekroczenia terminu, o którym mowa w ust. 1, Rada Miejska rozwiązuje Radę i 

zarządza wybory przedterminowe w Osiedlu w terminie nie dłuższym niż 3 miesiące od dnia podjęcia uchwały o rozwiązaniu Rady. Nie ma tu 

natomiast terminu w jakim czasie Rada Miejska rozwiązuje Radę Osiedla. Prawie rok czekaliśmy na rozwiązanie Rady Osiedla. Po 

rozwiązaniu Rady jest powołany zarząd tymczasowy, który funkcjonuje jako zarząd bez organu uchwałodawczego, powinien mieć na czas 

swojej działalności pewne kompetencje Rady Osiedla. 

Komisja proponuje zniesienie obowiązku rozwiązania Rady w 

przypadku uchybienia terminowi 30 dni, pozostawiając jednak taką 

możliwość W związku z tym wprowadzenie proonowanych 

rozwiązań nie jest konieczne.

W zakresie przepisów o 

nadzorze nad działalnością 

organów osiedla do obecnie 

obowiązujących przepisów 

prawa

Przy budżecie na poziomie 30 tys. zł można na początku roku przelać pieniadze na konto Przewodniczącego Zarządu, który rozdysponuje te 

pieniądze i nie straci czasu na ciągłe jeżdżenie, na pobieranie i rozliczanie zaliczek. Chodzi o to, by ten czas poświęcić na działalność na 

osiedlu.  

Nie dotyczy zakresu konsultacji.

Przepisów dotyczących 

zwoływania i prowadzenia obrad 

rady

Szkolenia dla radnych i Przewodniczacych Rady i Przewodniczacych Zarządu w kwestiach zwoływania i prowadzenia obrad 

§ 41. Statutu Osiedla: Obsługę finansową, techniczną i 

administracyjną Osiedla wykonuje jednostka organizacyjna Miasta 

wskazana przez Prezydenta

Ordynacji wyborczej do Rad 

Osiedli 

Jeżeli to możliwe, to należy połączyć wybory do rad osiedli z wyborami samorządowymi, to frekwencja będzie bardzo duża i na pewno 

spopularyzuje to pracę i funkcjonowanie Rad Osiedli. Zwiększenie budżetu na promocję wyborów do Rad Osiedli.

W orzecznictwie nie ma jednoznacznego stanowiska odnośnie 

dopuszczalności przedłużenia kadencji rady osiedla przez radę 

gminy w trakcie jej trwania.

Powoływanie nowych radnych na miejsce wygaszonych mandatów, Statut tego nie określa. Mamy taką sytaucje, że mamy wygaszone cztery 

mandaty i nie możemy powołać czterech nowych radnych. (...) Nasza propozycja, jeśli są wygaszone mandaty, to powoływanie radnych na 

wygaszone mandaty nie robimy przy kworum wszystkich radnych, tylko robi to Przewodniczący Rady.  

Komisja proponuje upoważnienie Rady Miejskiej do podjęcia 

uchwały o wstąpieniu kandydata na zwolnione miejsce w 

przypadku bezczynności Rady Osiedla.

Wygaszanie mandatów, w którym momencie będzie wygaszany mandat (...) Ddocelowo należy napisać, że w momencie kiedy przez sześć 

miesięcy na zwołanej poprawnie sesji go nie ma, to w tym momencie wygasa mu mandat.  

Problem powinien zostać rozwiązany wskutek wprowadzenia 

możliwości otwarcia sesji bez kworum, co Komisja proponuje w 

swoim projekcie.

§ 16. ust. 5. Statutu Osiedla

Paragraf 16 ustep 5: Limit czasowy wystąpienia nie dotyczy Przewodniczącego (Wiceprzewodniczącego) Zarządu i Przewodniczących 

Komisji, co bardzo przedłuża prowadzenie wszystkich sesji. Albo to wykreślamy i wewnętrznie reguluje to sobie Rada Osiedla albo od razu 

wpisujemy, że nie może to być dłużej niż pięć minut. 

Rada może to uregulować wewnętrznie.

Co do przepisów związanych z kworum nigdzie w Statucie nie ma określonych teraz, że jeśli prawidłowo zwołana jest sesja, że musi być 

kworum. Więc tutaj trzeba się zastanowić czy przy powoływaniu nowych osób (na radnych) kworum jest potrzebne czy nie. (...) ale też przy 

innych ważnych rzeczach jak uchwalanie budżetu limit tego kworum nie będzie jednak brane pod uwagę. 

Komisja proponuje, aby istniała możliwość prowadzenia obrad 

Rady bez kworum. W tym przypadku Rada nie może podejmować 

uchwał. Analogioczne rozwiązanie dotyczy Rady Miejskiej.

§ 25 Statutu Osiedla Diety dla radnych. Jest to praca społeczna i uważam, że żadne diety nie powinny tu wchodzić w rachubę. Nie dotyczy zakresu konsultacji.

Zarządzanie stroną internetową 

osiedla

W zakresie zarządzania stroną internetową Rady Osiedla (...) powinno być określone w Statucie kto (np. Przewodniczący Rady i 

Przewodniczący Zarządu wspólnie) ma dostęp do tej strony i może zamieszczać tam artykuły. Ogólnie rzecz biorąc nie może Rada Osiedla 

korzystać z innych, prywatnych kont tylko musi to robić przez centrum usług wspólnych. 

Dla zapewnienia uczestnictwa mieszkańcom osiedla w sesjach i 

posiedzeniach organów Osiedla Komisja w projekcie proponuje by 

na przewodniczących organów osiedla spoczywał obowiązek 

umieszczania informacji na stronie internetowej Osiedla jeśli 

Osiedle ją posiada.

12.

Przewodniczący Rady 

Osiedla Karłowice-

Różanka,                             

na spotkaniu 

konsultacyjnym w dniu 

27.09.2016

§.20 ust.2 Statutu Osiedla

Propozycja , by w paragrafie 20 ustęp 2 dodać zdanie trzecie: w przypadku nie zwołania sesji przez okres trzech miesięcy lub braku kworum 

przez okres trzech miesięcy ślubowanie od radnych, którzy nabyli mandat w toku kadencji przyjmuje Przewodniczący Rady Miejskiej. 

Uważam, że ten przepis jest na tyle jasny, że umożliwi osobom, które chcą sprawować mandat radnego, wykonywanie obowiązków, złożenie 

ślubowania, służenie wspólnocie osiedlowej.

Komisja proponuje, aby Rada mogła obradować także przy braku 

kworum (możliwe przyjęcie ślubowania). Komisja proponuje 

upoważnienie Rady Miejskiej do podjęcia uchwały o wstąpieniu 

kandydata na zwolnione miejsce w przypadku bezczynności Rady 

Osiedla.

11.

Ordynacji wyborczej do Rad 

Osiedli 

Członek Zarządu Osiedla 

Muchobór Wielki,                 

na spotkaniu 

konsultacyjnym w dniu 

23.09.2016

10.

Radna Rady Osiedla 

Karłowice-Różanka,              

na spotkaniu 

konsultacyjnym w dniu 

27.09.2016

Komisja proponuje w projekcie ordynacji wyborczej do Rady 

Osiedla, że czynne i bierne prawo wyborcze ma osoba, która jest 

ujęta w stałym rejestrze wyborców na terenie tego Osiedla.

7.

Kwestia zameldowania. Należy zastanowić się jaką deklarację powinna złożyć osoba na potwierdzenie, że rzeczywiście żyje w tej 

społeczności (...), że faktycznie tu mieszka. 

Członek Zarządu Osiedla 

Gaj,                                       

na spotkaniu 

konsultacyjnym w dniu 

23.09.2016



Dot. ślubowania radnych Wniosek, by do zaprzysiężenia radnego nie było potrzebne kworum, by radny składał ślubowanie przed Przewodniczącym Rady Osiedla

Komisja proponuje, aby Rada mogła obradować także przy braku 

kworum (możliwe przyjęcie ślubowania).

Ordynacji wyborczej do Rad 

Osiedli 

Powinny być środki na reklamę wyborów do Rad Osiedli.                                                                                                                                                        

(...) zrobić wybory razem z wyborami do Rady Miejskiej, ale wtedy radni miejscy nie będą mogli startować do rady osiedla.

Nie dotyczy zakresu konsultacji. W orzecznictwie nie ma 

jednoznacznego stanowiska odnośnie dopuszczalności 

przedłużenia kadencji rady osiedla przez radę gminy w trakcie jej 

trwania.

14.

Radny Rady Osiedla 

Sołtysowice,                        

na spotkaniu 

konsultacyjnym w dniu 

27.09.2016

Dot. wygaśnięcia mandatu 

radnego

Złożył wniosek w sprawie skorygowania zapisu dot. wygaśnięcia mandatu radnego wskutek nieobecności na posiedzeniach plenarnych Rady 

przez okres dłuższy niż 6 miesięcy, by w przypadku nieobecności uzasadnionej np. z powodu choroby mandat nie był automatycznie 

wygaszany

Organ nadzorczy jakim jest Rada Miejska nie jest uprawniony do 

kontroli stanu zdrowia radnego Osiedla.

15.

Radny osiedlowy,  na 

spotkaniu konsultacyjnym 

w dniu 27.09.2016

Ordynacji wyborczej do Rad 

Osiedli 
Czy jest brana pod uwagę opcja przedłużenia o rok kadencji Rady Osiedla.   

W orzecznictwie nie ma jednoznacznego stanowiska odnośnie 

dopuszczalności przedłużenia kadencji rady osiedla przez radę 

gminy w trakcie jej trwania.

16.

Mieszkaniec,                        

pismo przesłane pocztą 

elektroniczną w dniu 

10.10.2016

(...) każda Rada powinna być w stanie opłacić 1 osobę na etat w wysokości aktualnej najniższej krajowej. Osobę dyspozycyjną i biegłą w 

administracji (nie musi być to radny), która będzie w biurze prowadzić administrację, korespondencję, odbierać telefony, przyjmować 

Mieszkańców, pomagać Seniorom, którzy dzwonią z najprostszymi pytaniami ("co gdzie załatwić"?), wydawać ludziom worki na odpady 

zielone, prowadzić kanały informacyjne rady osiedla (strona + facebook + ew. twitter), jeździć po osiedlu i prowadzić dokumentację foto. To 

jest mnóstwo pracy. Tego nie da się zrobić podczas godzinnego dyżuru radnego po pracy zawodowej. A kto z młodych, energicznych ludzi 

przyjdzie na takie stanowisko obecnie, kiedy R.O. może zaoferować 400 zł "na rękę" za miesiąc pracy?

Nie dotyczy zakresu konsultacji.

Przyznanie i nicjatywy 

uchwałodawczej Radom Osiedli 

w sprawach

dotyczących osiedla

1.1. Przy ograniczeniu inicjatywy uchwałodawczej do spraw dotyczących

osiedla, z możliwością złożenia wspólnego projektu uchwały przez

sąsiadujące ze sobą osiedla, np. gdy 3 rady chcą jedną ulicę

wyremontować, każda rada podejmuje odrębną uchwałę w tej sprawie,

ale razem występują do Rady Miejskiej z inicjatywą.

1.2. Jedynie błędy formalne mogą skutkować odmową skierowania projektu

uchwały do określonej komisji Rady Miejskiej/odmową procedowania

na sesji plenarnej Rady Miasta.

1.3. Przyznanie prawa do zabierania głosu na sesji Rady Miasta

przedstawicielom Rady Osiedli w sprawie danej inicjatywy

uchwałodawczej.

Nie dotyczy zakresu konsultacji.

Budżet inwestycyjny dla Rad 

Osiedli.

2.1. Osobny od budżetu operacyjnego.

2.2. Wprowadzenie możliwości zawierania porozumień z sąsiadującymi

osiedlami, celem realizacji wspólnych zadań inwestycyjnych.

2.3. Rozliczanie budżetu inwestycyjnego na poziomie Urzędu Miasta.

2.4. Budżet inwestycyjny powinien być przeznaczony na drobniejsze

inwestycje, wynika to z ograniczonych funduszy w ramach tego

budżetu.

2.5. Karty Zadań Inwestycyjnych pozostają w mocy, aby ubiegać się o

remonty dróg i inne bardziej kosztowne inwestycje.

2.6. Środki na inwestycje nie kumulują się i nie przechodzą na kolejny rok należy

je wydać w roku budżetowym, w ramach którego przysługują.

2.7. Kosztorysowanie. Każda rada osiedla powinna zostać wyposażona w

broszurę, która określa przykładowe koszty standardowych zadań

inwestycyjnych. Broszurę należy udostępnić na stronie internetowej

jednostki obsługującej Rady Osiedla.

2.8. Rada Osiedla ma obowiązek dostarczyć Urzędowi Miasta wstępny

kosztorys i ocenę kosztów, w oparciu w wspomnianą powyżej

broszurę. Następnie Urząd Miasta ocenia realność kosztów i przesyła

informację zwrotną do Rady Osiedla. Następnie Rada Osiedla

podejmuje uchwałę dotyczącą podjęcia danej inwestycji. Podejście to

rozwiązuje ryzyko przekraczania budżetów.

2.9 . Proponowane inwestycje muszą być zgodne z dokumentami

strategicznymi miasta.

Nie dotyczy zakresu konsultacji.

17.

Stowarzyszenie OK 

Wrocław 2018, 

Wrocławski Ruch 

Obywatelski

Towarzystwo Upiększania 

Miasta Wrocławia

Partia Zieloni - Koło 

Wrocławskie 

Inicjatywa WrObywatel, 

pismo przesłane pocztą 

elektroniczną w dniu 

10.10.2016

Przewodniczący Rady 

Osiedla Kuźniki,                   

na spotkaniu 

konsultacyjnym w dniu 

27.09.201613.



Zwiększenie finansowania Rad 

Osiedli poprzez utworzenie 

dwóch osobnych budżetów dla 

każdej Rady budżetu

operacyjnego i budżetu

inwestycyjnego

3.1. Budżety inwestycyjne Rad Osiedli mają stanowić około 1 % budżetu

miasta, czyli 38 mln zł w roku 2017. Liczenie udziału w budżecie

inwestycyjnym, w zależności od liczby mieszkańców, i powierzchni,

przy czym priorytet powinna mieć liczba mieszkańców.

3.2 Budżety operacyjne pozostają na dotychczasowym poziomie

Nie dotyczy zakresu konsultacji.

Zwiększenie funkcji 

opiniodawczej Rad Osiedli

4.1. Obligatoryjne dla Urzędu Miejskiego pytanie Rad Osiedli o uwagi i

wnioski do studium, miejscowych planów zagospodarowania

przestrzennego, dokumentów strategicznych .

4.2. Obowiązek Rad Osiedli dotyczący informowania mieszkańców o

zapytaniach wystosowanych do Rad Osiedli publikacja

kanałami informacji, na stronie internetowej oraz w siedzibie rady.

Nie dotyczy zakresu konsultacji.

Przepisów dotyczących 

zwoływania i prowadzenia obrad 

rady 

a) proponujemy zapis Rada na pierwszej sesji wybiera ze swego grona Przewodniczącego i dwóch Wiceprzewodniczących (Rozdział I, § 14 

ust. 1) lub                                                                                                                                                                                                             

b) wprowadzenie zapisu dotyczącego wyboru radnego delegowanego przez Przewodniczącego Rady do prowadzenia obrad. Radny ten, 

wskazany w upoważnieniu pisemnym, mógłby prowadzić posiedzenie w przypadku, gdy Przewodniczący i Wiceprzewodniczący z ważnych 

przyczyn nie mogliby przybyć na zwołaną wcześniej sesję RO.

Komisja proponuje upoważnienie Wiceprzewodniczącego 

zarówno do zwoływania jak i prowadzenia obrad Rady.

Ordynacji wyborczej do Rad 

Osiedli 

Proponujemy, aby bierne i czynne prawo wyborcze było ustalane na podstawie wpisu w rejestrze wyborców. Uwaga uwzględniona. 

17.

Stowarzyszenie OK 

Wrocław 2018, 

Wrocławski Ruch 

Obywatelski

Towarzystwo Upiększania 

Miasta Wrocławia

Partia Zieloni - Koło 

Wrocławskie 

Inicjatywa WrObywatel, 

pismo przesłane pocztą 

elektroniczną w dniu 

10.10.2016

Zarząd Osiedla Leśnica, 

pismo przesłane pocztą 

elektroniczną w dniu 

10.10.2016

Uwaga: we wnioskach przesłanych na piśmie zachowano oryginalną pisownię. Pozostałe uwagi i propozycje zredagowano na podstawie oryginalnych nagrań ze spotkań konsultacyjnych.  

18.


